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 كلمة شكر وعرفان

ّ۫ الؿ؆߬؆ت، و؉ؖوفيقه ؓ߯ر ߸ ا߳ي ؉ ا  ررك الغ؆Թتنعمؖه ؓ

 و؉عر:

ҟ؆مه عويه  لقول ب،ّاّ؆ اكرس׾، ؾووات ريامؘ؝Ҡرُوا مَ؆ ؕߑَُف؅ِوُبهَُ فَ؆دْعُوا  :وظ ِ َ֗ ) مَنْ ؾَنعََ إِليَْߝُْ مَعْسُوفً؆ فߑََف؅ِوُهُ ، ف۾َِنْ لمَْ 
 ࠀَُ بَܧى ؕسََوْا أَنىߝُْ قرَْ ߐَفۼَْؓمُُوهُ( رواه أ؉و داود وޗثه اқل،؆م.

 

 :ف۾بن؆ بؖوآه ֪؆لؽ الؼرس وعظۮ Գمؘن؆ن

 بؿان؆ من قرمه ل ، ا߳ي ߐن لن؆ خٸ مسػر وموآه، فࠁ ما؆ ߘ الؖقريس ߼؆ ػعҠل ࠍؖ؆ر ا߼ނف إࠃ أظ ؖ؆ذԷ اكرس׾
 .޼صاه ߷ عن؆ خٸ ا߫صاء، وԴرك ߆ عومه وعط؆؀ه مساةل إعراد هزا العمل العومي؛ ߧود޴ مع ؏س طي

                                                                                            ؉قعم اҝعҠم  لعسف؆ن إࠃ ݟيع اқظ؆ؓزة اқف؆ضلكࠇ بؖقرم ֖صيل الؼرس وا
روح ا߼ع۽وليؑ، وҟ ب؈ ال،تؙ و  ، ا߳ين ߐن ࠂم الفضل اكر؎ٸ ߆ ؕروينا؆ العومي والفرسي، فقر غسظوا فين؆Գؓؿ؆لو

 .يععن؆ إҟ أن برعو ࠂم Դ߼صير من الؖۼلق والؖوفيق

 

   وؓن؆ أن بؖوآه ؉وافس Գمؘن؆ن والؖقريس إࠃ زم؀Ҡن؆ ߆ إذاعؑ ّؓعمع يوؒ ا߾ويؑوҟ يف  

 .اظؑا߼يرام لهزه ا߱ر  ࠕ ؊ؼߙ فعّ؆ل ߆ إ֙؆ز ا߫؆ب؈؆ أ؉روه من ؓع؆ون ؾ؆دق وؓف؆عل مؐس ظ؆م عࠄ             

 .لعسف؆ن والوف؆ء؆ أؾرق ا߱ع؆ء، وأطي؈ الؖتي؆ت، مقسوبؑ Դكߝ ما؆ ݟيع                    



 

 

 

 

 

 

 

 

 

أ العمل                ،  أ هدي  هد  ب  ي  لى روح والدي  إلحب  األله  رحمهإ  حسان  ه أ  حسان  أه عن  أ  ار   وج 

                  ، ان  ع إلحن  ب  ، ن  ه  ز  لى والدت ى  العز ي  أ العمل حن  إ  دم هد  ق  ا اأ  ان  ن   وأمب 

 ، وأت ى  وت ى  وأ خ  خ  لى أ  ها، إ  ف خ ز ب  ى  أ  ى  الت  لت  دأعان  م لى  سي  ا دمت   وأ مان 

ت ى  الكزأم،  د  لى أ سان  ارأت  إ  ع أ سمى عن  كز  أ رف  ان  الش  زأ وعزف  دي  ق   ات 

ملات ى   لى ر  لات ى  إ  من  م ل ، العمل والدرأسه  ، ف ى  ور  عاون  دمت  ا لت  وأن   عت 

لى  ى  إ  ت  معب  اء ح  س أ عض  زن  ش  ا خوأء الون  زهان  اح ي  ح  هو الن  ز  ا وي  مان  ي  حلو العمل أ   معكم ب 

ه  خو                                                          رن 



 

 

  
і 

دًأ ق  سي  ت  وق  أدًأ، والت  ز ر  ورًأ، والصب  ا العلم ت  ن  ي  وهب   . إلحمد لله الد 
 

 الع؆؀̔و̔ؑ ى ـــإل

 ى الوا߱ين اكرس؈۸ أط؆ل ߷ ޶سࠕ ورزقهم الؿثؑ والع؆فيؑــــإل
ࠇ نع ۮ و ليرԹ أالعصيصين  Գ؉ن۸إࠃ   Էر ߷ درؙ

 
 ى اқظ ؖ؆ذ ا߼ނف Դرك ߷ ߆ عومهــإل                            

 خ߲ونى ߘ اқظ؆ؓزة والصمҠء ߆ آ؆معؑ ا؋ن ــإل     

 الطسيق.ن ػ؆ركوԷ ـمـا ل߼ن عوموԷ، وػرس  فؼرسا                                             

 

 

 

  

ه  و  الهادي    لامي 

 

 



 

 

Abstract 

This research explores the impact of internal communication on job satisfaction among 
communicators in local Algerian radio stations, with a case study of Tissemsilt Radio station. 

The research main question is : What is the impact of internal communication on job 

satisfaction among communicatorsat Tissemsilt Radio station ? The study aims to identify 

the nature of the internal communication practices in place, distinguish between the effects of 

formal and informal communication on job satisfaction, and explore the role of human relations 

in the radio work environment. 

A case study approach was adopted, using a questionnaire as the primary tool for data 

collection. The study population consisted of 18 communicators at Tissemsilt Radio. The 

findings revealed that internal communication has a significant impact on job satisfaction, with 

varying degrees of influence depending on the type of communication. The results also 

highlighted the limited effectiveness of formal vertical communication, in contrast to the strong 

influence of interpersonal relationships among colleagues, which contributed positively to job 

satisfaction. 

The study concludes that there is a complementary relationship between formal and informal 

communication and human relations, all of which contribute to creating a positive work 

environment and enhancing job satisfaction. 

Keywords: Internal communication, job satisfaction, communicators, Tissemsilt Radio. 
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